
TECHNIKA  EKONOMIKA  MARKETING  AKTUALITY

Čtvrtletník Okresní hospodářské komory Most, číslo 2, ročník 1/2006

.....z dalšího obsahu

HLAVNÍ TÉMA
Vzdělávání

• Vzdělanalec

© L. Šeiner

• Znalostní ekonomika

• Rok jakosti a kvality

• Kvalifikace-rekvalifikace

• Maturita?



Ozvìny

Hlas srdce je jen ozvìna rozumu.
JULES DE GONCOURT

2

RAPRINT, s.r.o.        

www.raprint.cz telefon: +420 777 029 730 raprint@raprint.cz

ofsetová tiskárna, 
sítotisk, vazba, 
grafické studio, 

plotter studio - řezaná reklama, 
velkoplošný digitální tisk, 

reklamní předměty
prodej materiálu pro signmaking

sídlo společnosti: 

telefon / fax:

e-mail: 

tiskárna: 

 

Vila Tereza, 
Čepirohy 56, 434 01 Most

+420 476 442 239 
+420 476 442 241 
+420 476 107 376

raprint@raprint.cz 
grafik@raprint.cz
plotter@raprint.cz

Osecká 207, 435 01 Lom u Mostu 
tel.: +420 777 029 731

reklamní agentura 

Významnì, nebo� se vystudované ekonomice vìnuji již od ukonèení vysoké školy, 
taktéž podnikám v oblasti ekonomického a finanèního poradenství, jsem pøedsedou 
dozorèích rad, kde jednou z hlavních povinností je ekonomický, finanèní a právní dozor 
nad statutárním orgánem.

Ing. Eliška Povová

K podnikání je tøeba schopností i vìdomostí. Jedno bez druhého není 
možné. Aby èlovìk mohl podnikat musí stále pøijímat nové informace a tak 
se celý život vzdìlávat.

Blanka Števièová

 Urèitì mi dal základní stupeò vzdìlání, který jsem dále mohla rozvíjet na støední a vysoké 
škole a  docílit tak kvalifikovaného vzdìlání, s jeho následným  uplatnìním/zúroèením v 
praxi (podnikání). Bohužel mìrnou jednotku to nelze popsat, protože školní a  podnikatelské 
prostøedí má diametrálnì odlišné rozmìry a leckdy i dìti s "pøirozeným odporem" k uèení  se 
stávají zajímavými a výraznými osobnostmi v podnikatelském svìtì. 

Ing. Ludmila Køížová

Jakou mìrou Vám pomohlo školní vzdìlání v podnikání?



Editorial

Cílené zamyšlení v nastínìných tématem také Vážení ètenáøi,
souvislostech nás pøesvìdèuje o tom, že ocenit ochotu druhé èíslo našeho èasopisu má nosné 
t é m a  v z d ì l á v á n í ,  k v a l i f i k a c e ,  ke spolupráci téma vzdìlávání a vše co s tím souvisí. Je 
kompetence, navíc ve vazbì na a   k  to snad jediné téma, které se týká každého 
problematiku zamìstnanosti, nás nemùže vzájemnému z nás a to po celou dobu života, a� se nám 
nechat neèinnými. Dané téma bude zcela naslouchání to líbí nebo ne. Máme jaksi zafixováno, že 
jistì i našim tématem období následného z e  s t r a n y  vzdìlání je na celý život hranièeno 
a to s využitím všech možností, které Úøadu práce kýženými metami, které jsou potvrzovány 
komora a podnikatelské prostøedí má. v  M o s t ì ,  tradièními doklady od výuèních listù pøes 
Jsme si vìdomi toho, že nás èeká nelehký který svými maturitní vysvìdèení až po tituly 
úkol nalezení partnerù, kteøí budou p o è i n y  akademické. Naskýtá se ovšem otázka, 
ochotni nám naslouchat a spoleènì konat v ý r a z n ì  zda v tomto pøípadì forma nepøevyšuje 
k všeobecnému prospìchu. Našim cílem zasahuje do obsah a zda souèasný systém vzdìlávání 
n e n í  n a h o d i l é  a  j e d n o r á z o v é  p r o c e s u  je ještì dnes schopen zajistit žádoucí 
vymotivování se k halasným prohlášením celoživotního vzdìlávání a rekvalifikací. úroveò, tedy vnitøní obsah a kvalitu 
a emotivním verbálním prezentacím. Je to téma, které se podnikatelù také velmi vzdìlání, která jsou navíc užiteèná a 
C h c e m e  s e  t é t o  a  i  o s t a t n í m  dotýká a v øadì pøípadù si to bez zmínìné použitelná. V diskusních èláncích 
problematikám podnikatelského prostøedí spolupráce již nedovedu ani já sám pøipomínáme známé a opomíjené pojmy, 
vìnovat cílevìdomì a systematicky, s pøedstavit. Jsem pøesvìdèen, že i pro které jsou vzdìlání jaksi nadøazené, jako 
využitím nástrojù, které jsme vytvoøili. další instituce státní a veøejné správy jsou "podnikatelské kompetence" a 
Tìmi  nást ro j i  a  metodami  jsou budou inspirací a podnìtem k zamyšlení "zamìstnanecké kvalifikace". Je zjevným 
nezastupitelné role našich odborných témata, kterými se naše vydání zaobírá.omylem a pøi laxnosti by mohlo být i 
sekcí, jejichž význam roste a jejich Pøeji Vám všem klid, pohodu a dobrý omylem katastrofálním, že pouze vzdìlání 
odborná èinnost je v našem komorovém podnikatelský rok 2007.je jediným kritériem úspìšnosti. Je pouze 
konání nezastupitelná. Jsem pøesvìdèen, podmínkou, podmínkou nezbytnou a ve 
že i v problematice vzdìlávání svou roli a svém procesu neukonèitelnou. Vesmìs ve 

Ing. Rudolf Jungoèekávání sehraje naše odborná sekce všech pøíspìvcích jsme se dotýkali témat, 
pøedseda Okresní hospodáøské vzdìlávání.které nelze zcela ukonèit, pøípadnì zmìnit 

komory MostZávìrem je na místì v souvislosti s a na naší regionální úrovni už vùbec ne. 
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Motto : Myslet je dobré, vìdìt je lepší, umìt se správnì rozhodnout je nejlepší.

Dámy a pánové, a podílí se na øadì projektù, zejména do "Uzel" zamìøený na vzájemnou podporu 
blíží se konec roku 2006 a nastává období oblasti zamìstnatelnosti pracovníkù v regionu, dále se rozbíhá èinnost dceøiné 
bilancování, ale i období formulování apod. spoleènosti     "KOMORA s.r.o." a další 
nových strategických cílù. OHK Most se Pøedevším se ale snaží, aby byla èinnosti, o kterých budete na stránkách 
stala nejsilnìjší komorou v kraji a patøí k partnerem pro své èleny, které zapojuje našeho èasopisu prùbìžnì informováni. 
nejaktivnìjším v Èeské republice. do aktivní spolupráce prostøednictvím Závìrem mi dovolte za pøedstavenstvo 
Dlouhodobì podporuje snahy HK ÈR o odborných sekcí, realizací odborných OHK, i za úøad, popøát Vám zdraví, 
zjednodušení právního prostøedí v oblasti aktivit napø. "Roku chemie". Pro tuto pøíjemnì strávené chvíle o vánoèních 
podnikání, posílení právních jistot spolupráci má OHK Most svùj "úøad", svátcích a aby rok 2007 byl pro Vás 
podnikatelù, snížení daòové zátìže apod. který je zajiš�ován týmem zkušených rokem úspìšným jak v soukromém, tak i 
vedoucích ke kultivování podnikatelského pracovnic a který získal certifikaci dle profesním životì. 
prostøedí v Èeské republice. OHK Most se ÈSNEN ISO 9001:2001. Dùležitou P.S. OHK nebude rozesílat svým 
ale øadou vlastních aktivit snaží o rozvoj aktivitou OHK Most je i vydávání nového èlenùm P.F. a peníze, které tím ušetøí i 
podnikatelského prostøedí v našem ètvrtletníku "TEMA", kde se budeme Vaším jménem vìnuje Dìtskému 
okrese. Stala se uznávaným partnerem vzájemnì setkávat a já vìøím, že to budou domovu. 
pro samosprávu a øadu institucí, setkání nejen pøíjemná, ale pøedevším Ing. Helena Veverková

místopøedsedkynì Okresní hospodáøské dlouhodobì spolupracuje se zahranièními oboustrannì pøínosná. V roce 2007 se 
komory Mostpartnery (pøedevším s IHK Halle Dessau) bude realizovat øada dalších aktivit napø. 

foto: L. Šeiner

Dámy a pánové, odpovìdnost vùèi všemu, co jsem kdy malého a  s t øedního podnikání .  
"Ten kdo nemá vánoce v srdci, je vybudovala, vítìzí. Tìžkou realitou Jednoduchým a jednoznaèným kritériem 

nikdy nenajde pod stromeèkem.  zù st áv á  p ro  n ás  p o dn ika te le  s ou èasný úspìšnosti zùstává fakt, že podnikatel 
Carol Nelson" stav politických "sporù a nesvárù" a to jak dále vyvíjí svou èinnost a nekonèí na 

Je to opìt tady, jemný nìžný krásný v politice státní, tak v politice komunální. úøadu práce nebo se z nìj nestává 
èas Vánoc, èas plný pohody, rodinné Nesmíme opomenout ani zmìny zamìstnanec státní sféry.
atmosféry, peèení cukroví, spousty dárkù zákoníku práce a jeho dopadu pro Domnívám se, že tyto úvahy jsou 
a milých úsmìvù. Pøekvapení jedno za zamìstnavatele, novì zavedené mýtné úvahami spousty z nás, kdy právì v tomto 
druhým, vlídnost, vstøícnost a nová nadìje pro pøepravce, dokonalejší a dokonalejší nádherném vánoèním období støídáme 
spojená s pøíchodem roku nastávajícího. ISO normy, nárùst daòových penále, èastìji dva zcela odlišné svìty a to svìt 
Nicménì to stejné období Vánoc odvodù do státního rozpoètu apod. Máme vánoc a svìt "holé" skuteènosti. Proto i 
pøedstavuje okem podnikatele neustálé se opìt na co tìšit! Spousta z nás, mì dovolte pøipojit se k pøání pøíjemného 
sledování finanèního konta, stavu podnikatelù, kteøí jsou právì sdružování v prožití vánoèních svátkù a nového roku. 
pohledávek, posledních úèetních úprav, OHK - Most, patøí mezi špièky ve svém Nezapomeòte skuteènì prožít to krásné 
blížící se daòová povinnost a tìžká realita oboru, nebo� tìmito neustálými zmìnami vánoèní období, období plné emocí, 
hodnocení celoroèní práce. již nìkolik let s grácií proplouvají a jsou odpoèinku a rodinné pohody. Na Nový rok 

Zaènu-li filosofovat a ponechám se úspìšní. A nejen to, dokážeme se vykroète pravou nohou a zhluboka se 
vést duchem vánoèního krásna, unášet se sdružovat, prosazovat své zájmy, vést nadechnìte do dalších "podnikatelských 
jemnými pøedstavami pohody, obèas odborné sekce a vyvíjet èinnost, bojù" hospodáøské komory Most
tìžce dopadnu na zem a zaènu pøemýšlet, související se zachováním základní Ing. Eliška Povová

pøedsedkynì dozorèí rady co je tøeba. Podívám se realitì do oèí a myšlenky OHK Most  podpora rozvoje 



V tomto čísle si přečtete. . . . 

TEMA - Technika, Ekonomika, Marketing a Aktuality
Vydává: Okresní hospodářská komora Most, Višňová 666, Most 434 01, tel. 476206517, email: tema@ohk-most.cz, www.ohk-most.cz                    
Šéfredaktorka: Jolana Siblíková (jol), Redakční rada: předseda Ing. Roman Viktora, členové: Ing. Martin Hauptvogl, Radek Kupica, Ing. Jiří Mann,              
Mgr. Iva Čerňanská, Pavlína Fupšová, Ladislav Šeiner, Ing. Jan Třešňák, Jolana Siblíková, Tisk: RAPRINT, s.r.o., Čtvrtletník, Náklad: 2.500 výtisků,        
Povolení MK ČR E 16676, distribuci zajiš�uje Mediaservis s.r.o., pøípadné reklamace uplatòujte na telefonním èísle 724 553 119.

4

str. 3

str. 5

str. 6-7

str. 8

str. 9

str. 10

str. 11

str. 12

str. 13

str. 14

str. 15

Editorial............................................

E-mailový rozhovor..........................

Hlavní téma - Vzdìlávání..............

Zamyšlení.........................................

Rozhovor s Ing. F. Felcmanem........

Akreditované kurzy.........................

Rok jakosti a kvality........................

Úøad OHK Most..............................

Tøi otázky pro...................................

Život bez byznysu..........................

Rozhovor s Ing. Manfrédem

Hellmichem, MBA..........................

Poèet studentù na støedních školách a uèilištích

Celkem vyšlo v Mostì z 9. tøíd 748 žákù
Legenda - Støední školy: 1. Støední prùmyslová škola, 2. Støední zdravotnická škola, 3. Gymnázium Most a Gymnázium Litvínov,                 
4. Soukromá škola pro marketing a ekonomiku podnikání, 5. Soukromá støední podnikatelská škola, 6. Soukromá hotelová škola 
Bukaschool, 7. Støední odborná škola INTERDACT, 8. Støední odborná škola pro ochranu životního prostøedí - Schola Humanitas, 9. 
Obchodní akademie a støední pedagogická škola, 10. Støední škola EDUCHEM, 11. Euroškola Litvínov SOŠ
Uèilištì: 12. Støední škola gastronomie a služeb, 13. Støední škola technická, Most  Velebudice, 14. Støední odborné uèilištì služeb Hamr, 
15. Soukromé støední uèilištì LIVA, 16. Støední odborná škola Meziboøí

PF 2007



Vážení ètenáøi, S o m r :  M o c  
nevìø ím na i vy sami víte, jak je nìkdy tìžké najít èas, 
u n i v e r z á l n í  místo a prostor, abyste se sešli ve dvou, natož 
v z d ì l á n í  když je osob ještì více. Dovolujeme si vám 
"podnikatel". proto nabídnout e-mailovou diskuzi mezi 
Spíš by to mìl dvìma vybranými osobnostmi a naší redakcí. 
být modulární Dnes jsme oslovili RNDr. Zdeòka Somra, 
s y s t é m ,  z  viceprezidenta Hospodáøské komory Èeské 
k t e r é h o  s i  republiky, zodpovìdného za vzdìlávání a také 
každý vybere. pøedsedu pøedstavenstva sdružení pro 
D ù l e ž i t é  Støední podnikatelský stav, a ing. Rudolfa 
charakteristiky Junga, pøedsedu OHK Most. Téma je jasné  
p a k  j s o u  vzdìlávání a podnikání.
praktiènost (a E-mailový most je zapojen a tak tedy,  pánové, 
t o m u  potøebuje podnikatel vzdìlání?
odpovídající výbìr lektorù), regionální Somr: Není pochyb o tom, že stát svou roli v 
dostupnost (vzdìlání musí jít za podnikatelem, organizaci "praktického" vzdìlávání neunesl. 
ne naopak), zkušenost a stabilita organizátorù A to pøedevším v první polovinì devadesátých 
(mìøená nejlépe referencemi) a kontrolní let. Pod praporem pseudoliberalizace se 
systém (øešení vad a stížností). Èást modulù odtrhla výuka od praxe, zpøetrhaly se vazby 
pak bude spoleèná pro podnikatele i pro mezi školami a firmami. Logickým dùsledkem 
zamìstnance  a tam je dùležitá zmìøitelnost pak bylo, že firmy pøestaly pøispívat na výuku 
výsledkù (certifikace podle standardù  nejlépe zamìstnancù pro konkurenci. Pøidáme-li 
platných v celé republice) a pro ty, kteøí si chtìjí bolesti transformace èeského prùmyslu, 
doplnit stupeò vzdìlání i prostupnost do máme na svìtì katastrofu, s kterou se 
školského systému (znatelnost certifikátu).potýkáme dodnes - ty obory, které jsou 

nejpotøebnìjší (èerná øemesla) zej í  Nástroj na jednotnou certifikaci pro celou 
prázdnotou. A to pøes to, že již nìkolik let republiku už máme (Zákon o ovìøování a 
prùmysl nabízí dlouhodobì jisté, slušnì uznávání výsledkù dalšího vzdìlávání), teï se 
placené zamìstnání. Na rozdíl od øady na jako zamìstnavatelé musíme podílet na 
ekonomiku, obchod, èi právo zamìøených definici kvalifikací pro Národní soustavu 
oborù, jejichž absolventi plní v øadì pøípadù kvalifikací a pak musíme certifikáty podle 
úøady práce. Nedostatek kvalifikovaných tohoto zákona zaèít využívat pøi ovìøování Somr: Nejprve je potøeba øíci, koho máme na 
pracovníkù zaèíná být zásadní brzdou rozvoje kvalifikace našich (budoucích) zamìstnancù.mysli, když øekneme podnikatel. Máme-li na 
èeského prùmyslu. Snaha rychle pøiblížit K takto definovaným kvalifikacím by pak mìlo mysli i živnostníka, tedy toho, kdo se na 
získávání kvalifikace potøebám trhu práce smìøovat zastøešení co nejvìtší èásti dalšího odborných èinnostech své firmy významnì 
vedla k pøijetí Zákona o ovìøování a uznávání vzdìlávání (vzdìlávání dospìlých) pod podílí, tak ten potøebuje mít kvalifikaci. Tu v 
výsledkù dalšího vzdìlávání. A je teï na jednou hlavièkou. Tam smìøuje Hospodáøská našich pomìrech získá buï ve škole, nebo v 
zamìstnavatelské sféøe a jejich organizacích, komora ÈR projektem "Akademie znalostí", kurzech, nebo "školou života" napø. ve firmì 
podílet se na definici kvalifikaèních a který se právì nyní rozbíhá.svých rodièù. Navíc by mìl mít i další znalosti, 
hodnotících standardù v jednotlivých obzvláš� pokud chce zamìstnávat lidi. Takže 
profesích a následnì vyžadovat certifikáty shrnuto, živnostník vzdìlání potøebuje.
získané podle tìchto standardù pøi pøijímání Lídr vìtší firmy, který si na odborné èinnosti 
zamìstnancù. Tento "bypass" by mohl pøinést najímá odborníky, nemusí mít hlubší odborné 
pomìrnì rychlou zmìnu kvalifikaèní struktury vzdìlání. To, co urèitì musí mít, je vize a 
a napravit tak chyby státu z let devadesátých.schopnost pøekonávat krize. Mìl by umìt øídit 

tým a motivovat jeho èleny. Mìl by se vyznat 
alespoò v "manažerském" úèetnictví, 
orientovat se v pracovním a obchodním právu. 
Tj. mìl by mít vzdìlání. Nicménì, pokud bych 
byl postaven pøed volbu, co je lepší, zda lídr s 
vizí bez vzdìlání nebo vzdìlaný lídr bez vize, 
pak bych upøednostnil vizi. Všechno však má 
své "ale". Lídr bez vize není lídr, ALE od jisté 
fáze velikosti firmy už nestaèí vize a intuice a je 
potøeba se permanentnì vzdìlávat a využívat 
nabyté informace pro další rozvoj firmy. O 
vzdìlávání zamìstnancù netøeba hovoøit, to je 
klíèové pro nì i pro firmu.

Redakce: Ve svých odpovìdích jste se 
dotýkali pomìrnì citlivého tématu, které nelze 
brát za ukonèené a ne každý z nás rád 
poslouchá vše s pochopením. Závìrem 
diskuse máte volnou ruku k poslední reakci.

Redakce: Pánové, trochu nám utíkáte od 
základní otázky, i když vìøím, že všechno 
souvisí se vším. Zkuste ètenáøùm struènì 
nastínit, jak by mìl být vzdìlán podnikatel , 
bereme-li vzdìlání jako souèást vámi Somr: K tomu již není co dodat.
zmiòované podnikatelské kompetence. A co Redakce: Dìkuji za Váš èas a Vaše odpovìdi.
nabízí systém vzdìlávání státu a komory.

státu, ve všech aspektech, pak se naskýtá 
otázka: "Unesl stát úlohu, kterou mu zmìny v 
devadesátých letech pøiøkly a je i dnes 
pøipraven nabídnout vzdìlávací systém 
podnikatelských kompetencí, samozøejmì 
pak s žádoucím ovìøením  dejme tomu 
zpùsobilosti?" Už o tom dlouho pøemýšlím a 
zatím jsem dost na rozpacích, zejména pøi 
pohledu na to co stát evidentnì a zøetelnì 
udìlal a tøeba i s podporou Evropského 
sociálního fondu stále dìlá. To je napø. 
"výroba" podnikatelù na úøadech práce  není 
to zdánlivì dnešní téma, ale a� chceme nebo 
ne, je to systém vzdìlávání a já s tím mám 
problém.

Jung: Na tuto jednoduchou otázku není 
jednoduchá odpovìï. Nikdo zatím totiž 
neprokáza l  p ø ímou úmìrnos t  mez i  
dosaženým vzdìláním a podnikatelským 
úspìchem. Svádí vše pak k tomu øíci 
jednoduše ne, s dodatkem ano - ale pro své 
zamìstnance. Toto jistì vzbuzuje rozpaky a 
tak zkusme trochu obecnìjší pojem. Zásadní 
pro úspìšnost podnikání je bezesporu 
"podnikatelská kompetence", která má, 
dejme tomu, tøi fiktivní opìrné sloupy. Je to 
odborná praxe a zkušenost, osobnostní 
pøedpoklady a již zmínìné vzdìlání, které dle 
mého názoru nehraje dominantní roli a 
dovolím si dokonce tvrdit, že z tìch tøí sloupù je 
pro dosažení podnikatelského efektu nejménì 
dùležité.

Jung: Pan kolega otevøel soubor pojmù a 
problémù, které by bylo nutno osvìtlit a 
rozebrat. Je to signál i o tom, že se tématu 
musíme nadále velmi vìnovat, a to 
systematicky. Nicménì k vámi položené 
otázce o vzdìlání podnikatele. V kontextu 

J u n g :  Te n t o  p r o b l é m  n e d o s t a t k u  toho, co bylo již øeèeno o podnikatelských 
kval i f ikovaných pracovníkù bohužel  kompetencích, je zøejmé, že nìjaká úroveò, 
nezasahuje jen profese tzv. dìlnické. Dovolím øeknìme teoretického - školního  vzdìlání je 
si tvrdit, že obraznì øeèeno zejí prázdnotou i nezbytná. Pro samu podstatu odbornosti a 
technické obory vysokých škol nacházející se profesnosti je role teoretického vzdìlání i v 
na druhém konci pomyslného žebøíku úrovnì tom, že èlovìk honosící se pøíslušným 
vzdìlanosti .  Je to pomìrnì dlouho vysvìdèením, tím potvrzuje svojí schopnost 
registrovaná smutná skuteènost, i když takøka zvládat s reálným úspìchem øešení 
všechny technické vysoké školy dìlají pro teoretických problémù v celém spektru toho, 
nábor studentù vìci až neuvìøitelné. Delší co podnikání obsahuje  a není toho málo. A to 
dobu se zamýšlím, proè tomu tak je. Vše je asi je dùležité. Ale konkrétnì. Myslím si, že 
na hlubší sociologické zamyšlení, ale mì z støedoškolské vzdìlání, tak jak jej dnes 
toho vychází pragmatický dùvod mnohokrát vnímáme, je podmínkou nezbytnou a 
ovìøený. Paradoxnì je generován již na minimální. Samozøejmì, že proces vzdìlávání Jung: Shodujeme se v tom, že pojem vzdìlání 
základních školách a zve se matematika. je v produktivním vìku  procesem není všeobjímající a vše øešící. Je jen jednou 
Evidentní vytìsòování a degradace této neukonèitelným.ze souèástí oné podnikatelské kompetence. 
disciplíny má dalekosáhlé dopady do Je vidìt, že tak jako v jiných podnikatelských 
technické vzdìlanosti z hlediska kvality i úvahách nemùžeme hledat univerzální øešení 
kvantity - ale  to je na samostatnou úvahu. Na pro celé spektrum podnikatelského prostøedí. 
tomto místì øíkám jen to, že je potøebné hledat Aby se nám problematika "nevìtvila", 
a odstraòovat pøíèiny a ne pak draze a zùstaòme tentokrát u toho, co je komoøe 
komplikovanì øešit následky. Ovšem je Jung: Je urèitì pravdou, že téma nelze jen tak nejbližší, tj. malé a støední podnikání a 
pravdou, že zásluhy a uznání od vysoce ukonèit. Na závìr snad jen ještì jednu samozøejmì i živnosti. Tento segment je v 
postavených laikù se získávají právì øešením myšlenku. ÈR zcela jistì nebude v drtivé vìtšinì charakterizován spojením 
následkù  nìkomu to vyhovuje, ale je to drahé mezinárodním srovnání významná z hlediska právní odpovìdností za vedení firmy a jejím 
- nejen penìzi. kvantitativních ukazatelù. Naše šance vlastnictvím v jedné nebo nìkolika málo 

úspìchu a rozvoje je pøedevším znalostní o s o b á c h .  O s o b á c h  p o d n i k a t e l s k y  
ekonomika a vše co s tím souvisí. Pøímá kompetentních, na kterých leží nikým 
úmìra mezi ní a kvalitním vzdìlávacím neformulovaná odpovìdnost za èeské 
systémem je více než jasná.podnikání a dovolte mi zdùraznit tu èeskost . 

Øekneme-li obecnì, že podnikatelské 
prostøedí je jakýmsi "odbìratelem" produktù 
vzdìlávacího systému, který je zcela v rukou 

E-mailový rozhovor
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Vzdìlání má hoøké koøínky, ale sladké ovoce.
ARISTOTELES ze Stageiry

foto: L. ŠeinerRNDr. Z. Somr



Hlavní téma - vzdìlávání

Ve vývoji spoleènosti lze po druhé pozornost, èímž dochází k postupnému znalostí se stal termín "uèící se 
svìtové válce zaznamenat celou øadu vyrovnávání tzv. "tvrdých a mìkkých organizace", jenž je spjat se jménem P. M. 
významných zmìn, které mají velmi faktorù prosperity". Senge, které své poznatky shrnul v knize 
rozmanitou podobu, a� se již jedná o zmìny Naproti tomu právì znalosti se stávají Pátá disciplína. 
technické, technologické, politické, nejen dùležitým, až strategickým zdrojem Uèící  se organizací  rozumí ty 
sociální, èi jiné. Tempo tìchto zmìn se konku renèn í ch  výhod ,  a l e  t aké  organizace, kde lidé soustavnì rozvíjejí 
koncem 70. let ještì zrychluje a zaèíná se nejdùležitìjší formou kapitálu, na níž jsou svo j i  schopnos t  t vo ø i t  sku teèné  
hovoøit o tzv. turbulenci tržního prostøedí. ostatní formy kriticky závislé, nebo� je požadované výsledky, kde jsou živeny 

Tento pojem, který pochází pùvodnì z umožòují oživit do podoby koneèných nové a expanzivní zpùsoby myšlení, kde 
fyziky a se  kterým pøišel "velikán" užiteèných výrobkù.  Zároveò se znalosti se otevírají brány kolektivním aspiracím a 
svìtového managementu Peter Drucker podle øady odborníkù stanou hlavním kde se lidé prùbìžnì uèí, jak se spoleènì 
jasnì dokládá, že øízení organizací se hybným faktorem tvorby bohatství uèit.
postupnì stává v takto nespojitém a tìžko spoleènosti i jejich jednotlivcù (napø. A. a H. Vymezení knowledge managementu je 
pøedvídatelném prostøedí managementem Tofflerovi ve své slavné knize The Third pomìrnì velmi široké napø. H. Daventport  
zmìn. Wave  Tøetí vlna uvádí, že se znalosti definuje management znalostí jako 

Pøelom tisíciletí, který je významným stanou po objevu zemìdìlství a systematický proces hledání, vybírání, 
mezníkem ve vývoji lidstva, pøináší prùmyslové revoluci tøetím významným organizování a prezentování informací 
samozøejmì øadu zmìn, a to jak v  oblasti hybatelem ve vývoji spoleènosti).   zpùsobem, který zlepšuje porozumìní 
ekonomiky a managementu, a� se již jedná Nositelem znalostí je každý jednotlivec v pracovníka specifické oblasti zájmu. 
o reakce napø. na prohlubující se organizaci i mimo ni. Proto je nutné, aby Zák lad  úspìchu imp lementace  
globalizaci, èi stále intenzivnìjší mega organizace vìnovaly lidským zdrojùm znalostního managementu do jakékoliv 
konku-renèní tržní prostøedí, ve kterém má resp. podpoøe jejich kreativity, flexibility a organizace spoèívá mimo jiné ve 
velmi nároèný zákazník stále vìtší moc. zejména jejich dalšímu permanentnímu formalizování, distribuování, sdílení, 
Hovoøí se dokonce o pøechodu k tzv. "nové vzdìlávání v souladu s novými poznatky a aplikování a obnovì organizaèních 
ekonomice", která bývá charakterizována požadavky, odpovídající význam.  znalostí, zkušeností.
jako ekonomika znalostní, informaèní, èi Stejnì tak i my v Èeské republice Znalostní procesy je možné rozdìlit do 
digitální, opírající se o efektivní využívání bychom se mìli inspirovat vyspìlými tøí fází a to na:
technologického pokroku (a� se jedná napø. zemìmi a vytváøet úèinné programy na · získání znalostí, 
o vysokorychlostní komunikaci èi internet) podporu znalostí, stejnì jako podporovat · rozšíøení znalostí, 

Postupnì jsme tak svìdky toho, jak celoživotní vzdìlávání, èi napø. rozvoj · použití znalostí
industriální ekonomika, v  níž dominoval technicky orientovaného støedního i Lidé v každé organizaci jsou se 
sekundární sektor národního hospodáøství vyššího školství a snažit se tím také znalostmi tìsnì spjati. Podle síly této 
(zpracovatelský prùmysl), který staví naplòovat nìkteré z dílèích lisabonských vazby mùžeme znalosti rozdìlit do dvou 
hlavnì na pùdì a kapitálu a vyhledává cílù. Samostatnou pozornost zasluhuje skupin, a to: 
levnou pracovní sílu, je postupnì podpora vysokého školství, nebo� je · Implicitní znalosti  pøedstavují 
nahrazována znalostní ekonomikou, v níž zøejmé, že výkonnost znalostních nekodifikované znalosti nacházející se 
dominuje terciární a kvartérní sektor (ten ekonomik koreluje s podílem terciárního pøímo v hlavách lidí. Jsou silnì vázány na 
z a h r n u j e  t v o r b u ,  d i s t r i b u c i  a  vzdìlání v populaci. V tomto smìru Èeská konkrétního èlovìka, a tak v pøípadì jeho 
komercionalizaci "know  how" a je republika stále ještì velmi výraznì odchodu z organizace o nì pøicházíme. 
ekonomicky nejvýnosnìjší). zaostává za nìkterými zemìmi Evropy Tyto znalosti bývají nìkdy oznaèovány jako 

Oèekává se proto, že i v budoucnu budou (napø. ve srovnání s Finskem jsme na tom tacitní (skryté). Tvoøí podstatu znalostního 
preferovány takové výroby, které jsou až témìø 7 x hùøe). managementu a tento typ znalostí je proto 
založené na intelektu tzv. "higt  tech" - Je proto zapotøebí v Èeské republice považován za klíèový. Pøesto podniky 
elektronika, biotechnologie a další výroby, neustále usilovat o rostoucí poèet nìkdy náklady na tento typ znalostí 
které nevyžadují vysokou materiálovou vysokoškolsky vzdìlaných lidí a zejména odmítají, protože nepøináší okamžité 
zátìž a minimalizují dopad na životní zvýšit poèet graduovaných absolventù v výsledky.
prostøedí a zároveò pøináší vysokou nìkterých oborech jako napø .  v  · Explicitní (formální) znalosti  jsou 
pøidanou hodnotu. Samozøejmostí je další matematice, vìdì, èi technice. Zároveò je nìkde zaznamenány, a proto jsou 
bouølivý rozvoj v oblasti služeb, a to nejen v zapotøebí, aby v oblasti vzdìlávání byly dostupné v podobì písemného záznamu, 
oblasti informaèních technologií. využívány a podporovány nové trendy audio èi videonahrávky, obrazu, resp. v 

Tyto významné zmìny mají samozøejmì využívající výpoèetní techniku jako napø. e- libovolné hmotné èi elektronické podobì. 
znaèný vliv i na management, který byl, je a learning èi superlearning. Mohou být uloženy napøíklad do 
vždy bude velmi silnì determinován Schopnost uèit se je považována v podnikového informaèního systému.
okolním dìním. Je dùležité ovšem souèasnosti za jeden z nejdùležitìjších Samotným cílem práce se znalostmi v 
zdùraznit, že manažeøi v samotných kvalifikaèních požadavkù. Právì uèící se organizaci je vytvoøit  prostøedí, kde budou 
podnicích musí na tyto avizované zmìny jedinec je tím, kdo by mìl být hlavní mìrou lidé ochotni nabízet své implicitní znalosti, 
nejen reagovat, ale dokonce je musí i sami odpovìdný za obsah a výsledek svého tj. budou své znalosti na požádání, resp. o 
neustále iniciovat a rozvíjet. uèení. V kontextu znalostí mùžeme právì své vlastní vùli, ochotni pøedat kolegùm, 

V souèasné dobì si mnoho podnikù plnì uèení chápat jako jejich základní formovací èímž mùže docházet k postupnému 
uvìdomuje, že tradièní zdroje spojené s faktor v rovnici data  informace -  znalosti  pøevodu implicitních znalostí na explicitní.
industriální érou (tvrdé "hard prvky" jako moudro a je nutné si uvìdomit, že 
napø. výrobní haly, pùda, stroje) nejsou nepoužité znalosti zùstávají informacemi, Ing. Vilém Kunz
jedinými, kterým je nutné pøi souèasném dokud nejsou pøemìnìny do procesu Katedra øízení podniku 
pøechodu ke znalostní spoleènosti a tvorby. a podnikové ekonomiky
znalostní ekonomice vìnovat patøiènou Novým pojmem v oblasti managementu Vysoká škola finanèní a správní o.p.s.

Uèinit vìdecké poznání nìèím živým a takové je i zachovat, to je neménì dùležité jako vyøešit ten èi onen badatelský problém.
ALBERT EINSTEIN
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problematice finanèních V rámci øešení grantového projektu 
zdrojù pro podniky, s Rozvoj lidských zdrojù malých             
d ù r a z e m  n a  z d r o j e  a drobných podnikù regionu 
strukturálních fondù EU v (CZ.04.1.03/3.3.06.1/00) byly od øíjna 
období 2007 - 2013. 2006 v prostorách studijního støediska 
N e d í l n o u  s o u è á s t í  Vysoké školy finanèní a správní o.p.s. v 
každého semináøe je i Mostì zahájeny pravidelné vzdìlávací 
j a z y k o v á  p ø í p r a v a  semináøe pro skupinu drobných podnikù 
podnikatelù v anglickém v regionu z okresù Most, Chomutov, 
jazyce. Teplice, Louny. 

Stra teg ickým cí lem Øešitelský tým projektu pøipravil 
projektu je pøispìt k rozvoji vzdìlávání s ohledem na potøeby této 
kvalifikace pracovní síly v skupiny podnikù. Semináøe jsou 
m a l ý c h  a  d r o b n ý c h  zamìøeny na øešení specifických 
podnicích v jižní èásti problémù drobných podnikù, s využitím 
Ústeckého kraje. teoretických poznatkù a praktických 

Spolupráci s drobnými a zkušeností odborníkù, kteøí se na øešení 
malými podniky v regionu hodlá projektu podílí jak v oblasti metodické služeb, které zahájí svoji èinnost 
øešitelský tým realizovat nejen v oblasti pøípravy tak i lektorsky. poèátkem roku 2007. 
vzdìlávání pro drobné a malé podniky, Semináøe, které byly již realizovány, Všechny nabízené aktivity pro malé a 
ale zároveò chce tìmto vybraným uvedly úèastníky napø. do oblasti drobné podniky jsou v rámci tohoto 
cí lovým skupinám poskytovat i  sociologie a sociálních dovedností. projektu financovány z ESF a státního 
poradenskou èinnost a spolupracovat s Cílem bylo poznání sama sebe, svých rozpoètu ÈR. Chcete-li získat další 
podniky na øešení jejich rozvojových osobních "silných a slabých stránek" informace k projektu napište nám na e-
zámìrù. K tomuto úèelu bude v rámci spojených s podnikáním. V dalším mail: info.vsfs@seznam.cz.
projektu vytvoøeno Centrum sdílených semináøi byla vìnovaná pozornost 

Vzdìlávání malých a drobných podnikù v regionu 

okolo samotné práce komory, zejména porozumìt tomu co složitého se v naší Na pracovní návštìvì v Mostì se zastavil 
její práce lobbistické. V úvodu krátkého spoleènosti dìje, a� už se to týká prezident HK ÈR Dr. Ing. Jaromír Drábek. 
rozhovoru prezident komory objasnil, podnikatelského prostøedí nebo jiného. A Typický listopadový den pøinesl do 
proè právì Most se stal místem jeho že se èlovìk musí prùbìžnì vzdìlávat a mostecké pánve celodenní mlhu a tak 
návštìvy: "Mostecko, konkrétnì Most prùbìžnì na sobì pracovat a prùbìžnì naplánovaný celkový pohled na okolí z 
navštìvuji pravidelnì, protože OHK se doškolovat, to je prostì fakt. Platí to výšky hradu Hnìvín nemohl být 
Most je jednou z nejaktivnìjších nejenom v technických oborech, kde to uskuteènìn. Nic však nezabránilo 
okresních komor v rámci republiky a tak už vìtšina lidí pochopila, ale platí to i v dodržet program a osobnì navštívit 
výzvy k návštìvì pøicházejí celkem ostatních záležitostech, konkrétnì i v rekultivované plochy. Souèástí návštìvy 
pravidelnì." práci hospodáøské komory. Kdyby bylo dále setkání s podnikateli a politiky 
Pane prezidente prosincové èíslo èlovìk nemìl pøehled o tom, co se dìje v pùsobící na Mostecku. Odpolední 
èasopisu TEMA se toèí  kolem daòové oblasti, co se dìje v pøedpisech, semináø s prezidentem komory se toèil 
vzdìlávání a tak nemohu jinak než i Vám které se týkají pracovnìprávních vztahù, kolem novì pøijatých zákonù, ale také 

položit otázku, jak osobnì bezpeènosti práce, tak bychom v 
pomohlo vzdìlání Vám ve podstatì ani dnes zde nemohli 
V a š i  p r á c i  j a k o  d iskutovat taková témata jako zákoník 
prezidentovi komory a práce nebo otázky daní nebo otázky 
dovzdìláváváte se? nemocenské.
Samozøejmì ano. Ale teï Využíváte Vy sám vzdìlávání nebo 
nechci mluvit o formálním kursy, které nabízí komora? Je to pro 
vzdìlání, protože jedna vìc Vás èasovì vùbec možné?
je formální vzdìlání a Musím øíci, že èasovì je to velmi tìžko 
druhá vìc je to, co si èlovìk unesitelné. Paradoxnì se nejvíce 
ze vzdìlávacího procesu vzdìlávám tím, že pøednáším na mnoha 
odnese. Jsem vystudovaný rùzných školení a pøednáškách. Chce-li 
kybernetik a to mi, musím èlovìk nìco pøednášet, tak si to musí 
ø í c i ,  v e l m i  p o m á h á .  nejdøíve nastudovat.
Kybernetika je vìda o 
øízení strojù a systémù. Dìkuji Vám za krátký rozhovor
Vzdìlání mi pomáhá v tom Jolana Siblíková

Zeptali jsem se za vás…

Hlavní téma - vzdìlávání

Dùkazem vysokého vzdìlání je schopnost mluvit o nejvìtších vìcech nejjednodušším zpùsobem.
Emerson Ralph Waldo
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Èlovìk zùstává mladým, pokud je ještì schopen uèit se, získávat nové vlastnosti a snášet odlišné názory ostatních.
MARIE VON EBNER-ESCHENBACHOVÁ

Zamyšlení

j e  d e f i n o v á n  j a k o  " s o u h r n  velký rozbor (který je bezesporu nutný Slovní pojem rekvalifikace se stal 
odborných vìdomostí, schopností, ) zde  není prostor. Nech� každý jedním z fenoménù souèasné doby. Je 
návykù a zkušeností potøebných k rekvalifikátor a rekvalifikovaný sám velmi frekventovaným pojmem, který 
výkonu urèité složité práce". Pro posoudí, jak v onom znìlém procesu je pøedmìtem nabídek výstupù nejen 
pohled praktický i z tohoto vyplývají rekvalifikace naplòuje shora uvedená vzdìlávacích institucí, ale i úøadù 
pomìrnì jednoduchá,  ovìøená a tøi základní kritéria.práce. V mnoha pøípadech se stal 
vyžadovaná tøi základní kritéria. V Ing. Rudolf Jungdobrým byznysem a souèasnì je 
souladu s akademickou definicí je to všeobecnì chápán jako takøka všelék 
"vzdìlání, praxe a n a  ø e š e n í  p r o b l e m a t i k y  
o s o b n í  zamìstnanosti. Vše je velkým 
pøedpoklady". Tedy tématem k diskusi a komora ji vede a 
n ic  nového pod nadále vést hodlá. Zamìøme se však 
S l u n c e m .  na to, co si pod tímto pojmem máme 
Pøedøadíme-li pøed vùbec pøedstavit. Stává se totiž, že 
pojem kvalifikace velmi frekventované pojmy se 
ono "RE", pak jsme u dostanou do podvìdomí a pak jsou 
oné rekvalifikace a univerzálnì používány. Stává se pak, 
opìt z akademických že vni t øn í  obsah,  k terý není  
slovníkù vypadne, že vydefinován, si každý vykládá jinak, po 
se jedná o "získání svém a jak se mu momentálnì hodí. 
n o v é  p r a c o v n í  Na konci tohoto procesu vznikají, 
kval i f ikace  pro  dejme tomu rozpaky, a tìžko se s tím 
novou vhodnou pak dá co dìlat.
èinnost".Chceme-li mluvit o rekvalifikaci, pak 

Zde moje krátká si musíme pøipomenout a vydefinovat 
ú v a h a  k o n è í  pojem kvalifikace. Má dva pohledy - 
otázkou, protože na akademický a praktický. Akademicky 

V rámci grantového schématu ESF zamìstnance znamená absolvování j a k o ž  i  k u r z ù  p r o f e s n ì  
" A d a p t a b i l i t a  a  p o d p o r a  tìchto kurzù pøínos pro jejich profesní specializovaných, které s ohledem na 
konkurenceschopnosti podnikù a a odbornou zpùsobilost umožòující jejich odbornost realizuje v ÈR 
organizací" realizuje od 1.øíjna jejich aktivní zapojení do dalšího omezený poèet subjektù (marketing, 
letošního roku spoleènost WMS, s.r.o. rozvoje spoleènosti, nebo� souèasné problematika daní) a  bude øešena též 
projekt "Cesta k rozvoji". Projekt øeší nároky stále stoupají a stávající potøeba zprùhlednìní rozhodovacích 
formou vzdìlávání, praktického zamìstnanci potøebují ve vybraných a øídících systémù žadatele, jakož i 
zaškolení a výcviku zamìstnancù, oborech získat kvalifikaci a odbornost zavedení efektivnìjšího øízení rozvoje 
zabezpeèení adaptability tìchto odpovídající aktuálním podmínkám. lidských zdrojù a pøípravy na certifikaci 
z a m ì s t n a n c ù  a  p o d p o r u  Díky finanèní podpoøe ESF a èeského jakosti øízení ISO 90001, což je 
konkurenceschopnosti spol. WMS, státního rozpoètu v rámci tohoto n e z b y t n ý  p ø e d p o k l a d  
s.r.o., a to zejména s ohledem na rychlý projektu  pøijala spoleènost WMS, konkurenceschopnosti firmy.
rozvoj používaných technologií v oboru s . r. o .  k  1 . 11 .  2 0 0 6  n o v é h o  Celková délka projektu je 19 mìsícù 
bezdrátového poskytování internetu, zamìstnance a pro efektivnìjší tj. ukonèen bude k 30.4.2008, pøièemž 
telekomunikaèních služeb a rozvojem plánování úkolù a zajištìní plynulého p l á n o v a n ý  m a x i m á l n í  o b j e m  
s o f t w a r o v ý c h  p r o d u k t ù  p r o  chodu spoleènosti i pøi úèasti finanèních prostøedkù z veøejných 
m u l t i m e d i á l n í  a  i n t e r n e t o v é  zamìstnancù na dalším vzdìlávání zdrojù je 1 739 520,00 Kè, podíl 
prezentace. byl v prùbìhu mìsíce øíjna vytvoøen spolufinancování nositelem projektu je 

Systém projektových aktivit reaguje interní øídící, organizaèní a plánovací 274 500,00 Kè. Více informací na 
na  t r va lou  po t øebu  za j i š tìn í  systém, který je v souèasné dobì www.wms.cz., www.esfcr.cz
konkurenceschopnosti této firmy v testován a zavádìn do praxe.
o b o r u  i n t e r n e t o v ý c h  a  V rámci projektu bude realizován 
telekomunikaèních služeb. Pro soubor akreditovaných kurzù MŠMT, Ing. Zdenìk Weber, Csc.

Využití finanèní podpory ESF ve  spol. WMS, s.r.o. 
pro rozvoj konkurenceschopnosti



Vzdìlávání z druhé strany

hodnocení tak, aby celá státní V poslední dobì jsou slyšet 

maturita neskonèila blamáží. povzdechy zamìstnavatelù a 

Rozdíly ve výsledcích stejných podnikatelské sféry nad úrovní 

didaktických testù u gymnazistù a absolventù støedních škol, kteøí 

žákù s uèebními obory jsou pøicházejí  do zamìstnání s 

propastné.maturitním vysvìdèením, ale jejich 

V roce 1995 mìlo maturitu asi schopnosti vìdomosti i zájmy èasto 

35% žákù populaèního roèníku. V neodpovídají potøebám firem.

roce 2006 již má maturitu 75% Podívejme se na tento problém z 

žákù. Je též tøeba øíci, že se to dìje pohledu nìkolika posledních let. V 

s naprostou podporou státu a období od roku 1992 do 1996 nastal 

naplòuje se tím i cíl státní školské na støedních odborných školách 

politiky. Tento trend nelze zastavit a nebývalý rozvoj maturitních oborù. 

nemùžeme pøi souèasné spolupráci Hlavnì uèòovské a integrované 

s ostatními zemìmi EU zùstat školy se "utrhly ze øetìzu" a 

osamìlým ostrùvkem, by� naše pøidávaly maturitu i takovým 

odborné støední školství se uèòovským oborùm, kam vùbec 

budovalo celé minulé století.nepatøila. Tím ale zaèaly celému 
vysokých škol a nastane situace, Z tohoto trendu není úniku. Škola, odbornému školství problémy, z 
kdy vysokoškoláci (bakaláøi) budou která by se proti nìmu postavila, nichž se už nelze vymanit. Výsledky 
zastávat místa støedoškolákù zahyne. Vìtšina støedních škol již v maturitních zkoušek na jednotlivých 
(maturantù) a ti zase budou minulých létech opustila systém školách jsou nesoumìøitelné, 
pracovat v dìlnických profesích. pøijímacích zkoušek a výbìru snížila se úroveò teoretických 
Bìžná øemesla a pomocné práce uchazeèù. V loòském školním roce zna los t í ,  a le  i  p rak t i ckých  
budou dìlat cizinci z rozvojových v podstatì na žádné støední škole v dovedností absolventù. Tomuto jevu 
zemí. Firmy si budou muset Mostì nerozhodovaly o pøijetí žákù napomáhala i tehdejší školská 
pøipravovat své zamìstnance tak, pøijímací zkoušky. Obdobná situace legislativa.
jak je budou pro svoji potøebu je v celé ÈR. Školy zastávají v Po roce 2000 se  zaè íná  
využívat.podstatì i sociální funkci a starají se projevovat úbytek žákù na støedních 

Je jistì na místì otázka, zda tento o dìti do dosažení jejich plnoletosti. školách vlivem demografického 
trend je správný èi nikoli. Jeho Z hlediska státu je to i laciné.v ý v o j e .  K a ž d ý m  r o k e m  j e  
zmìna by však vyžadovala Je s podivem, že pøi tomto trendu zaznamenán úbytek žákù v 
odvážná centrální rozhodování a naši žáci dosahují slušných pøíslušném populaèním roèníku a 
konsenzus všech zúèastnìných výsledkù v soutìžích a srovnáních tento postupný propad vyvrcholí v 
stran. Proto, že každý prošel s ostatními zemìmi (viz napø. roce 2010. Støední školy se ve 
nìjakým typem vzdìlání, tak si prùzkumy OECD). Tyto diference snaze o udržení vlastní pozice 
každý myslí, že problematice se však brzy setøou. Ustálí se jakýsi žákùm podbízejí pøi pøijímání do 
vzdìlání "rozumí" a že právì jeho evropský standard, který je ovšem škol a snižují nároky na studium, aè 
názor  je  sp rávný .  Sys tém nižší, než na co jsme byli u našich se to nikdo z nich nahlas neodváží 
odborného školství v ÈR býval již za absolventù zvyklí. V Evropì se ve øíci.
1. republiky naší chloubou. A když vìtšinì státù preferuje všeobecné Tento stav se snaží napravit návrh 
jsme si mysleli, že jsme jej dovedli k vzdìlání až do 18 let vìku. Až poté státních maturit. Zkušební verze se 
dokonalosti  náhle se nám hroutí. následuje odborné vzdìlávání buï každoroènì ovìøují už od roku 1997  
Je nejvyšší èas zaèít s tím nìco v odborných školách a nebo i pøímo bez uspokojivých výsledkù. V roce 
dìlat.u zamìstnavatelù.2008 by se státní maturita mìla 

Veøe jnost  i  po tenc ioná ln í  spus t i t  naos t ro .  Ne jvì tš ím Ing. František Felcman
zamìstnavatelé si musí uvìdomit, problémem ale zøejmì bude øeditel Støední prùmyslové školy 
že tento dìj se brzy pøelije i do nastavení hladiny jednotného Most

9

Vìdìt je uznat, když nìco víš, že to víš, a když nìco nevíš, uznat, že to nevíš.
Konfucius

Je maturita známkou kvality nebo spoleèenská nutnost

Ing. F. Felcman



Non schoale sed vitae discimus. - Neuèíme se pro školu, ale pro život.
Seneca
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KOMORA s.r.o.

vzdìlávacího programu a k vydávání V pøedchozích èíslech periodika 
osvìdèení o rekvalifikaci s celostátní TEMA jsme Vás, vážení ètenáøi, 
platností. Udìlením akreditace je seznámili s cíly spoleènosti KOMORA 
garantována odborná úroveò lektorù a s.r.o. v oblasti poskytování služeb 
pøednášejících pøi jednoznaènì spojených s certifikací systémù øízení. 
stanovených a ovìøitelných výsledcích Další z hlavních podnikatelských aktivit 
vzdìlávání a pøi souèasném taxativním je rozvoj èinností v oblasti podpory 
výètu podmínek nezbytných pro p o d n i k á n í  f o r m o u  v z d ì l á v á n í  
zaøazení úèastníkù do daného odbornì z a m ì s t n a n c ù ,  m a n a g e m e n t u ,  
vzdìlávacího kurzu.živnostníkù a majitelù firem v regionu 

Absolvováním kurzu "Manažer m . j .  i  p o ø á d á n í m  o d b o r n ý c h  
jakosti" získá absolvent znalosti v vzdìlávacích akcí, orientovaných na 
oblasti systémù øízení jakosti, procesní požadavky zákazníkù v úzké vazbì na 
analýzy, popisù èinností a metriky mezi potøeby trhu.
procesy, mìøení výkonnosti procesù, Pro zajištìní synergie jednotlivých 
tvorby dokumentovaných postupù a aktivit v KOMORA s.r.o., realizujeme 
integrace i dalších aktivit spojených se vzdìlávání v oblasti managementu 
zabezpeèováním jakosti.jakosti, jako jednu z klíèových oblastí a 

V kurzu "Interní auditor" pak zamìøujeme svou pozornost na 
absolvent  z íská dovednost i  a  pøípravu odborníkù tak, aby se v rámci 
zpùsobilost v oblasti metodiky interního jednotlivých firem vytvoøili personální 
a u d i t o v á n í ,  o v ì ø o v á n í m  pøedpoklady pro správu a øízení této 
dokumentovaných postupù a souladu s klíèové oblasti.

výraznì výhodných f inanèních požadavkovou normou, optimalizací Nezbytným pøedpokladem pro 
podmínek a další servis v podobì povinných záznamù z interních auditù, dokladování kvalifikovaných služeb 
odborného zázemí spoleènost i  s t a n o v o v á n í  n á p r a v n ý c h  a  bylo získání akreditace pro kurzy 
KOMORA s.r.o. Doufáme, že nabídkou preventivních opatøení a kontroly jejich "Manažer jakosti" a "Interní auditor se 
akreditovaných kurzù pøispìjeme k úèinnosti.      zamìøením na jakost". Akreditace 
zvýšení  konkurenceschopnost i  Získané vìdomosti a dovednosti odborných vzdìlávacích kurzù byla 
èlenských firem OHK Most a k vnímání prokazují úèastníci akreditovaných spoleènosti KOMORA s.r.o. udìlena 
jakosti jako významného a jedineèného kurzù absolvováním závìreèné Ministerstvem školství,  mládeže a 
prvku odbìratelsko-dodavatelských zkoušky, na jejímž základì získají tì lovýchovy  (MŠMT) .  Z ískaná 
vztahù.personální osvìdèení ( certifikát ) s akreditace vyjadøuje povìøení od MŠMT 

celostátní platností.k provádìní vzdìlávání a rekvalifikací 
PhDr. Petra ChýlováFirmy v regionu tak mají jedineènou pro vymezenou pracovní èinnost, podle 

KOMORA s.r.o.možnost získat vlastní odborníky za pøedem stanoveného a schváleného 

Akreditované kurzy KOMORA s.r.o.

je urèen manažerùm, pracovníkùm øízení jakosti a všem, kteøí se chtìjí zabývat nebo se zajímají o management 
jakosti.
·  Co Vám kurz pøinese
·  seznámení se základy managementu jakosti podle ISO 9001:2000, s metodami a technikami, které 

management jakosti využívá; 
·  bìhem kurzu, zejména pøi práci v týmech, si pøednášenou látku nejen dùkladnì procvièíte a osvojíte, ale i 

pochopíte, jak tyto poznatky mùžete využít ve Vaší organizaci pøi zavádìní a zlepšování systému 
managementu kvality.

INTERNÍ AUDITOR SYSTÉMU ØÍZENÍ
Kurz je urèen všem, kteøí jsou a nebo budou povìøení provádìním interních auditù systému jakosti podle normy 
ISO 9001:2000 a dalších systému ( ISO 14 001,…).

Co Vám kurz pøinese
Seznámíte se s požadavky normy ISO 9001:2000 na systém zabezpeèování jakosti a dalších norem a s 
metodikou auditování podle normy ISO 19011:2003, nauèíte se plánovat, pøipravovat, provádìt a vyhodnocovat 
interní audit tak, aby byl úèinnou pomocí pro auditované útvary i pro vedení firmy.

M A N A Ž E R   J A K O S T I

PhDr. P. Chýlová



Jakost je nejpøesnìjší mírou všech vìcí.               
ARISTOTELES ze Stageiry
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Jakosti, standardy a technické normy

auditování, Model EFQM, Model IIP znaèky.Pøinášíme Vám pøepis proslovu o Roku 
Pøesvìdèení o pøínosu spojování apod. ),jakosti a kvality, který zaznìl na 

- jakosti ve veøejné správì kvality s inovací je velmi dùležité pro mimoøádném shromáždìní komory 
(Model CAF, Model Balanced dosažení neustálého zlepšování. Je konané 14. prosince 2006.
Scorecard    apod. ), dùležité i pro samotnou komoru, nebo� Vážené dámy, vážení pánové, na konsensu:

- prezentací na místní úrovni  p o m áhá pø i  ident i f ikac i  nových jak je Vám všem jistì známo, Okresní 
(semináøe a kurzy ve shora pøíležitostí. hospodáøská komora Most ve spolupráci s 
uvedených oblastech), V nultém èísle našeho èasopisu TEMA významnými  par tnery  vyh lašu je  

- p r e z e n t a c í  n a  jsem Vás oslovil mottem, které asi zná každoroènì prioritní zájmovou oblast, jíž 
celorepublikové úrovni ( úèast na každý úspìšný manažer: "Co zlepší kromì plnìní bìžných úkolù a povinností 
51. kongresu EOQ v Praze, kvalitu na kterémkoli místì v organizaci, vìnuje zvýšenou pozornost. Vzhledem ke 
prezentace v rámci Mìsíce kvality  zlepší souèasnì kvalitu celé organizace". skuteènosti, že vyhlášené téma ovlivòuje 
ÈR v 11/2007 a Týdne kvality v ÈR ), Nyní  s i  dovol ím tuto myšlenku smìrování dílèích aktivit OHK Most po 

parafrázovat: "Co zlepší kvalitu u celý pøedmìtný rok, je výbìru tématu na konsensu:
kteréhokoliv z èlenù naší hospodáøské vìnována znaèná pozornost. - Spolupráce se školami a 

vzdìlávacími zaøízeními (nominace komory, zlepší souèasnì kvalitu v celé Každoroènì by ly  vyh lašovány  
studentských prací na Cenu Prof. OHK". monotématické náplnì  napø. rok 2005 byl 
RNDr. Františka Egermayera, DrSc.), Doufám že v roku 2007  Roku jakosti a Rokem strojírenství, rok 2006 Rokem 

kvality, dojdeme spoleènì k poznání, že chemie - témata jistì zajímavá, avšak - Spolupráce s Okresní agrární 
pouze kvalita a inovace jsou prostøedky k úzce  spec ia l i zovaná,  za j íma j íc í  komorou Most (projekt EurepGAP a 
dosažení dlouhodobé prosperity a pouze izolovanou skupinu našich èlenù. Jsem CzechGAP ),
kvalita v pøíslušném èasovém horizontu velice rád, že po urèitém "boji" s dalším - Spolupráce s orgány veøejné 
vytøídí úspìšné od neúspìšných.monotématem  Rokem elektro, zvítìzil správy a samosprávy (napø. ÚP pøi 

Dovolím si na Vás v tuto chvíli i rozum a s ním globální prùøezové téma realizaci akreditovaných školení MJ a 
apelovat - na konci letošního a poèátkem týkající se všech podnikatelských IA apod.),
pøíštího roku se Vás budeme dotazovat subjektù bez ohledu na jejich specializaci, - Spolupráce s odbornými 
na rùzné skuteènosti. Jen reprezentativní ve l i kos t ,  t ržn í  zamìøení  è i  t yp  sekcemi zøízenými pøi OHK Most
vzorek Vašich odpovìdí mùže do projektu realizovaného produktu. Pro rok 2007 a pøedevším na konsensu:
Roku jakosti a kvality pøinést potøebné bychom rádi nabídli aktivity, jejichž - Projektù zamìøených na 

Téma vstupní informace o Vašich prioritách a mottem a základní myšlenkou je: " èlenskou základnu,
pro všechny preferovaných oblastech. Prosím ". - Projektù zamìøených na 

odpovìzte nám! Doufám, že Vám na Dámy a pánové, dovolte mi abych Vám zkvalitnìní a optimalizaci èinností 
ROK 2007  základì analýzy odpovìdí v pøíštím roce poprvé a oficiálnì pøedstavit OHK Most a jejího úøadu, 

ROK JAKOSTI A KVALITY poprvé pøedložíme prùøezový program, v . a to i souladu s ostatními aktivitami 
nìmž každý z Vás získá mìøitelný Nejprve musím vysvìtlit duplicitu, která podle hlavních pr ior i t  souhrnnì 
prospìch.se objevuje v názvu  jakost a kvalita. zpracovaných v tabulce, kterou jste 

Vážené dámy, vážení pánové dìkuji Pøes skuteènost, že jedná o slovní obdrželi pøi prezenci.
za Vaši pozornost a tìším se na konci ekvivalent má toto vyjádøení svùj význam. Vážení kolegové, dìlicí èára mezi 
roku 2007 na setkání s jakostnì a Budete se v pøíštím roce a nejen v nìm vítìzi a poraženými neprobíhá mezi 
kvalitativnì novou èlenskou základnou, setkávat s množstvím akcí, které si kladou poskytovateli technicky více nebo ménì 
která si vytvoøí vysoce jakostní Okresní za cíl jediné  zvýšit konkurenceschopnost nákladných služeb, jak mnozí tvrdí. 
hospodáøskou komoru plnící požadavky èlenù OHK Most na jednotném trhu, posílit Probíhá mezi organizacemi, které se 
na zcela nové úrovni.region a poskytnout podporu aktivit vìnují a koncentrují na inovace služeb a 

Jiøí Mannvedoucích ke zvýšení adaptability na marketing vèetnì budování vlastní 
mìnící se tržní podmínky. Vzhledem k 
nutnosti odlišných pøístupù k cílové 
skupinì a pro Vaši elementární orientaci v 
nabídce akcí, zavádíme od tohoto 
okamžiku dvì "obchodní znaèky" a to 
kvalita = akce pro malé a drobné 
podnikatele a jakost = kvalita pro 
ostatní.

Celý tým podílející se na zpracování 
koncepce a následnì na realizaci si klade 
za cíl aktivnì oslovit celé spektrum 
èlenské základny s ucelenou a navazující 
nabídkou akcí jejichž køížová provázanost 
bude založena na konsensu :

- l e g i s l a t i v n ì  u r è e n ý c h  
povinností ( BOZP a PO, povinnosti 
výrobcù, povinnosti potravináøù apod. ),

- n o r m a t i v n ì  u r è e n ý c h  
povinností (jakost, environment, 
sociální odpovìdnost, bezpeènost 
informací   apod.), na konsensu:

- j a k o s t i  a  k v a l i t y  v  
podnikatelském prostøedí ( interní 



Dobrý list komory, neboli DLK, je celá. A jako tøešnièka na dortu se cení Uènì a studenty navrhují na Dobrý 
urèen pro uènì a studenty støedních být èinným uènìm i v mimoškolních list komory øeditelé škol a pøi 
škol a má jim být nápomocen pøi aktivitách. závìreèných zkouškách se jich 
získávání prvního zamìstnání. Ale to S takovými parametry je každý úèastní zástupce Hospodáøské 
není jeho základní ambicí. Hlavnì uèeò ihned ideálním kandidátem pro komory. Dobrý list komory byl poprvé 
chce být znaèkou kvality vydávaným všechny zamìstnavatele, a to i když udìlen v roce 2003, a to jen pro uènì a 
Mosteckou komorou, která tímto neobdrží Dobrý list komory. Ale když od minulého roku je udílen i pro 
vysílá signál do podnikatelského jej slavnostnì obdrží, tak na to s tudenty  s t øedních ško l .  Do 
prostøedí, že držitel Dobrého listu h l e d á n í  s v é h o  p r v n í h o  budoucnosti se poèítá s tím, že Dobrý 
komory je dobrým øemeslníkem a zamìstnavatele nebude sám. Práci l ist  komory bude udìlován i  
s t ø e d o š k o l s k y  v z d ì l a n ý m  bude mít zajištìnu minimálnì na dobu vysokoškolským studentùm.
odborníkem. Idea Dobrého listu jednoho roku. A mít praxi v oboru v Projekt Dobrého listu komory byl 
komory je pøispìt k znovuobrození délce jednoho roku není pro žádného nad rámec své základní myšlenky 
øemesla a technické odbornosti, mladého èlovìka k zahození,  vytvoøen i pro podporu "nové" 
povznesení úcty a zodpovìdnosti za nehledì k tomu, že když se v práci generace. Kvalitní a k práci ochotný 
to, co dìláme a umíme. osvìdèí, s velkou pravdìpodobností øemeslník a odborník je nejen snem 

Samozøejmì, že to není zadarmo. bude moci zùstat v tomto prvním každého zamìstnavatele, ale z 
Pro uènì ze støedních odborných získaném zamìstnání déle, než jen kvalitního pracovníka mùže být v 
uèiliš� je to, vedle bezproblémového ten jeden rok. budoucnosti i kvalitní zamìstnavatel. 
chování, hlavnì manuální øemeslná Pro studenty je to podobné, i když A kruh se uzavøe, protože tento 
šikovnost v oboru. V odborném zde samozøejmì odpadá nutnost být zamìstnavatel bude opìt potøebovat 
výcviku musí mít  tak nejhùø manuálnì šikovný, alespoò na první kvalitního zamìstnance. 
chvalitebnì na výroèním vysvìdèení a pohled. U studenta se hodnota Prostì Dobrý list komory se snaží 
výbornì z praktické závìreèné známek na výroèním vysvìdèení být pomocnou rukou absolventùm pøi 
zkoušky. Mladí lidé se nemusejí bát, nesmí pohybovat nad stupnìm tøi a z jejich prvním hledání zamìstnání, v 
závìreèná zkouška nemusí být celá profilujícího pøedmìtu oboru studia dnešní dobì tak nesnadném.
na výbornou, ale postaèí, když je nad stupnìm výborným. Další Jolana Siblíková
prùmìr všech zkoušek alespoò dvì parametry jsou stejné jako u uènì. 

   

Èím vyšší úøad, tím vyšší odpovìdnost za porušení práva.
LATINSKÉ PØÍSLOVÍ

Úøad Okresní hospodáøské komory Most
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Pøedstavujeme … DOBRÝ LIST KOMORY - znaèka kvality

mì l  ve lm i  s i l nou  V mìsíci listopadu se konaly dvì 
o d e z v u  i  p ø e s  akce vìnované vzdìlávání, kde 
neš�astnì zvolený partnerem byla i OHK Most. 
termín, kdy vìtšina První akcí byl Veletrh vzdìlávání  
vysokých škol má již po Sokrates, který probìhl od 12. do 
termínu pro podání 14.11. v Reprezentaèním domì, byl to 
pøihlášky. Poøadatelem již ètvrtý roèník a jeho koordinátorem 
byl Úøad práce Most ve byla spoleènost OMNI TEMPORE 
spolupráci s OHK Most o.p.s. Dalšími partnery byly støední 
a  s p o l e è n o s t í  školy a vzdìlávací instituce v kraji, 
KOMORA s.r.o. Oproti Úøad práce, mìsto Most a zahranièní 
prvnímu roèníku byl p a r t n e ø i .  Ve d l e  p r e z e n t a c e  
Týden vysokých škol jednotlivých støedních škol a uèiliš� byl 
obohacen o semináø souèástí programu kulatý stùl k 
" R o z v o j  l i d s k ý c h  problematice lidských zdrojù a 
zdro jù  z  poh ledu celoživotního vzdìlávání, ale také 
potøeb trhu práce a seznámení s projekty jako je 
n a b í d k y  INNOSTART  "Program pro podporu 

v diskusi si promluvit o možnostech vysokoškolského vzdìlání na podnikání ze znevýhodnìných 
naplnìní cíle semináøe jakým by Mostecku", na kterém debatovali skupin" nebo "Návrat do práce". Na 
mohla být napø. praxe studentù již v zástupci vysokých škol, Úøadu práce veletrhu mìli žáci i jejich rodièe 
prùbìhu studia. Souèástí Týdne a zamìstnavatelù. "Cílem semináøe možnost osobnì se zeptat na vše, co 
vysokých škol byly také informaèní bylo propojení studijních programù a vzdìlávací instituce nabízejí. 
stánky v hotelu Cascade a dny potøeb trhu práce", jak nám øekl jeden Následující týden od 20. do 24.11. 
otevøených dveøí na jednotlivých z poøadatelù Ing. Weber. Na semináøi byly na øadì vysoké školy pùsobící na 
školách.se tak mohli setkat pøedstavitelé Mostecku. Jednalo se již o druhý bìh, 

Jolana Siblíkovávysokých škol, vzájemnì se poznat a první probìhl letošního roku v únoru a 

Týdny vzdìlávání na Mostecku



Je vzdìlání/vzdìlávání nedílnou vlastního rozvoje a tím i do vlastního tak životní podmínky byly z velké èásti 
souèástí podnikatelského života? Proè podnikání. Pokud takový "hlad po jednotné, a to vedlo k jisté uniformitì v 
se vzdìlávat? vìdìní" není, lze vzdìlávat v urèitých požadavcích na zamìstnance.  

Váhal jsem, jak koncipovat odpovìï odborných dovednostech, ale nikoliv v Dnes se zvìtšují podstatnì rozdíly 
na tak nelehkou otázku. Nabízí se manažerském vzdìlávání, které ve všech ohledech. Zvyšují se 
snadná a èasto používaná odpovìï o vyžaduje dùvìru v lektora a ochotu na požadavky na zamìstnance, jejich 
lisabonské strategii rozvoje lidských sobì tvrdì pracovat. kompetence a øada dovedností 
zdrojù a neurèité nutnosti se vzdìlávat Je lepší vzdìlávat sebe nebo své vyžaduje prakticky trvalou aktualizaci. 
a podobnì. To bych považoval za zamìstnance? S tímto vývojem korespondují daleko 
veliké zjednodušení celé problematiky. Vzdìlávání je vždy investice do vìtší poèty vysokoškolsky vzdìlaných 
N e j d ù l e ž i t ì j š í m  s p o u š t ì c í m  vlastního podnikání a není pøíliš lidí a maturantù. Tento fakt je jistì 
mechanismem je vnitøní rozhodnutí podstatné, kdo je nositelem. Klíèová je chvályhodný. Mám mnohdy ale 
samotného èlovìka - podnikatele. efektivita takové investice. Efektivita dojem, že toto navyšování stupnì 
Èasté omílání nutnosti vzdìlávání a je rùzná ne tím, kdo vzdìláváním vzdìlání má své meze a my se v 
návštìva nìkterých nekvalitních prošel, ale jak bylo vybráno, jak bylo souèasné dobì pohybujeme na 
vzdìlávacích programù dokáží kvalitní, jaká byla objektivní potøeba a takové hranici. Pøekážku tvoøí nejen 
èlovìka spíše odradit. Podnikatel více podobnì. roz ložení  schopnost í  a  vù le  
než kdo jiný musí vážit svùj èas na Jistì zde ale hraje i úlohu fakt, že žákù/studentù se vzdìlávat, ale i 
lékárnických vahách. Návštìvy dnes vìtšinu vzdìlávání platí možnosti uplatnìní absolventù.
nekvalitních programù si nemùže zamìstnavatel a zamìstnanec pøi Na jedné stranì zvyšujeme poèty 
dovolit.   odchodu z firmy si toto know-how bere vysoce vzdìlaných osob a na druhé 

Základním rozhodnutím, které s sebou k novému zamìstnavateli. stranì snižujeme poèty absolventù s 
dovede podnikatele k úvaze o Doufejme, že stát najde, tøeba i praktickým a uplatnitelným øemeslem. 
investicích do sebe sama je nelehké prostøednictvím fondù EU možnost jak Øada zamìstnavatelù si již dnes 
z h o d n o c e n í  s v ý c h  v l a s t n í c h  podpoøi t  pøímou poptávku po stìžuje na pokles absolventù SOU a 
kompetencích. Nabízím urèi té vzdì lávání  a  ne jen  nabídku  to nejen po stránce kvantitativní, ale 
zamyšlení, které k tomuto rozhodnutí vzdìlávacích programù. Potom si èasto i kvalitativní. Tato skuteènost 
mùže vést.  podnikatelé a jejich zamìstnanci nemusí být zpùsobena  nezbytnì 

Je  p ravdou ,  že  è l ovìk  se  budou moci najít ten pravý vzdìlávací chybami ve vzdìlávacích procesech, 
podnikatelem stává v øadì pøípadù program a nebo iniciovat vznik nového ale též nízkou schopností nebo vùlí 
nepøipravený a "život ho douèí" vše programu podle svých potøeb. samotné vzdìlávané osoby. Myslím, 
potøebné. Vìtšina lidí, kteøí podnikají Stejnì tak je tøeba zaèít uvažovat o že se nacházíme v urèitém krizovém 
nebo podnikali to potvrdí. … ale podpoøe po skonèení financování bodu øízení lidských zdrojù ve 
"douèil" je život správnì a navíc vše aktivit z EU a zaèít se na tuto dobu spoleènosti, jehož øešení je nutno 
potøebné?  Opravdu manažerské pøipravovat. Jinak hrozí nebezpeèí, že otevøít a zaèít diskutovat, protože jeho 
návyky a systém práce odpovídají finance EU vložené do ÈR nebudou øešení mùže být do budoucna 
souèasné úrovní øízení procesù a lidí? dobøe investovány a stát se opìt zbaví zásadní.    
Jsem pøesvìdèen, že tomu tak v øadì odpovìdnosti za celou oblast dalšího Závìrem chci jen øíci, že své 
pøípadù není. Øada podnikajících osob vzdìlávání a investování do ní.   odpovìdi na dané otázky chápu jako 
má dispozice od pøírody, které jim Poci�ujete zmìnu v porovnání svého urèité zamyšlení, které si klade za cíl 
umožní citlivì a adekvátnì reagovat vzdìlání a Vašich dìtí? otevøít debatu o tìchto ožehavých 
na dané situace, ale zdaleka to nejsou Svìt se hodnì zmìnil jak v t é m a t e c h ,  k t e r é  j s o u  è a s t o  
všichni podnikatelé, kteøí si to o sobì požadavcích na dovednosti lidí, tak diskutované, ale ve zjednodušující 
myslí. Možná, že zažité zpùsoby øízení zákonitì i na  vzdìlávání. Rozvinuly formì a nevedou k cíli. Èasto spíše 
jsou v daný okamžik dostateèné, ale se nové možnosti v oblasti dalšího automaticky vybudí odpovìï stejnì 
budou staèit i do budoucna, v tvrdém vzdìlávání. Dnešní absolventi jednoduchou a tak to jde dále. … je 
konkurenèním prostøedí? Opravdu disponují jazykovými i poèítaèovými tøeba si uvìdomit, že problém není 
nejsou ve firmách rezervy vyplývající z dovednostmi. Myslím, že srovnání jednoduchý a je tøeba ho øádnì a s 
organizace práce a øízení lidí, které není témìø možné. Pøesto si jisté jistým nadhledem komunikovat napøíè 
omezují ziskovost a rozvoj firmy? zamyšlení dovolím. spoleèností, protože dùsledky 

Teprve pravdivé odpovìdi na tyto Døíve byly možnosti znaènì jakéhokoliv rozhodnutí v této oblasti 
otázky pøesvìdèí podnikatele o omezené a rozdí ly v kval i tì poneseme všichni dlouhou øadu let.   
potenciální nutnosti investic do svého jednotlivých škol nebyly velké. Stejnì Zpovídala Jolana Siblíková

Tøi otázky pro … 

Vzdìlání není pouhým nashromáždìním jednotlivých vìdomostí, jako tìstem není mouka,
voda, sùl, kvasnice atd. dohromady naházené.
TOMÁŠ GARRIGUE MASARYK 13

Ing. Zdenìk Vršník, øeditel Odboru vzdìlávání HK ÈR



Získávání nových znalostí si vyžaduje mít rozsah slyšitelnosti èlovìka se liší podle vzpomínky samozøe jmì usnadòuj í  
všech pìt smyslù pohromadì a hlavnì toho, jakou mateøskou øeè v dìtství zvládl. vzdìlávání a pøijímání nových informací.
zdravých. Šestý smysl zatím ponecháme Napøíklad Francouzi mají potíže nauèit se HMAT - K poznávání okolního svìta je ze 
stranou a v pøedvánoèním èase se pojïme britskou angliètinu, naopak nemají potíže s všech lidských smyslù pravdìpodobnì 
vìnovat tìm pìti zbývajícím. Jsou jimi zrak, americkou angliètinou. Je to dáno frekvencí, nejlépe vybaven hmat. Nejcitlivìjší pro dotyk 
sluch, èich, hmat a chu�. Nabízím vám pár kdy Francouzština je v rozsahu 1000-2000 a tlak je špièka jazyka a dlaòová strana 
zajímavostí o každém z nich. Hz, britská angliètina 2000-12000 Hz a koneèkù prstù, pro vnímání tepla je 

ZRAK - Ještì pøed sto lety 90 % lidské pop- americká 750-3000 Hz. Po 50 letech nejcitlivìjší èelo a pro bolest oèní rohovka. 
ulace pracovalo venku. Nyní 90 % pracuje výzkumu Tomatis tvrdí, že schopnost slyšet My všichni máme potøebu doteku a 
uvnitø a vìtšinou za umìlého osvìtlení. Naše je pasivní, kdežto umìní naslouchat je velmi fyzického kontaktu, zejména v dìtství. 
oèi nejlépe vidí v pøirozeném svìtle, za  aktivní èinnost, která vyžaduje koordinaci Výstižnì to vystihuje vìta: "Když nám chybí 
vyváženého bílého svìtla, a proto je tøeba tak celého tìla. Špatné naslouchání je pohlazení, zaène nám vysychat mícha," a 
úzkostlivì vybírat typ umìlého osvìtlení. subjektivním vnímáním reality a manifestuje poté i mozkové buòky. Podle èlánku 
Obyèejné žárovky nebo záøivky jsou potíže se smysluplným zorganizováním èasopisu Smithioni vìdci zjistili, že naše ruka 
nevyvážené a vytváøejí žluté nebo informací, což vede ke ztrátì soudnosti, je schopna rozlišit nerovnost o pouhých 
nazelenalé svìtlo. Naše oèi se musí za sebevìdomí a k nízké motivaci. Ucho je tøech mikronech (lidský vlas má prùmìr 50 a 
tohoto svìtla více namáhat. Dnes už ale podle Tomatise nejdùležitìjší smysl èlovìka. 100 mikronù). Na konci každého prstu je 
existují výrobci zdravého osvìtlení. Vždy Pøekvapení èíslo jedna: prvotní funkcí ucha okolo dvou tisíc hmatových receptorù. Na 
pracujte pøi jasném svìtle a jednou roènì si je dodávat mozku energii. Druhá funkce je dlani ruky je zakonèení všech nervových a 
nechte odbornì prohlédnout zrak. Venku na poskytovat orientaci, co se týèe pozice a orgánových drah vašeho tìla. Pøi podání 
slunci noste kvalitní brýle s ochranným UV rovnováhy tìla. Teprve tøetí funkcí ucha je ruky pøedáváte veškeré vaše softwarové 
filtrem. Sezónní deprese souvisí èasto také slyšení a posléze i naslouchání. vybavení, kterým disponujete. Pøemýšlejte o 
se svìtlem a zrakem. Zvláštì na podzim a v ÈICH - Jaký mùže mít èich vztah ke tom, než zase nìco vezmete do rukou nebo 
zimì nás postihují èastìji (asi ètyøikrát více vzdìlávání? Vstupujete do místnosti, kterou nìkoho za ruku.
ženy) a projevují se hlavnì denní ospalostí, jste nikdy pøedtím nenavštívili, napø. recepce CHU� - Chu� vnímáme urèitou èástí 
únavou a sníženou schopností se soustøedit. hotelu. Všechno kolem zaznamenávají naše jazyka: špièka vnímá sladkost, boèní èásti 
Existují simulátory sluneèního svìtla, které oèi bìhem prvních dvou vteøin. Nežli ovšem kyselost a slanost a zadní èást hoøkost. 
prokazatelnì ulevují od tìchto obtíží. Bez pøehlédnete terén, než se vùbec rozhodne Jazykem i celou ústní dutinou budeme jistì v 
efektu není ani fototerapie, kterou nabízí váš mozek, kterým smìrem jít, dostane první èase pøed i vánoèním hodnotit nejeden 
napø. i Láznì Teplice v Èechách a.s. signál z jiného zdroje - nosem. Èich vás pohárek vína. Vzpomeòte proto, že již 
Pamatujte na to, že vyvážené osvìtlení je neomylnì informuje o "kvalitì" prostoru. Na Hippokrates popsal jeho léèebné kvality: 
souèástí zdravého pracovního prostøedí a stupnici evoluce smyslù stál èich na prvním Víno je podivuhodnì pøizpùsobeno 
napomáhá i pøi vstøebávání nových místì pøed zrakem. Informuje o našem okolí organismu èlovìka, jak zdravého tak i 
informací. Život je pøíliš krátký, aby si ho totiž lépe a døív než oèi. Èichové vjemy nemocného. Pasteur byl toho názoru, že 
èlovìk kazil špatným osvìtlením! ovlivòují emoce a ve svém dùsledku i vaše víno je nejzdravìjším a nejhygieniètìjším 

SLUCH - Všeobecnì se má za to, že chování. Pachy vás motivují. Èichová pamì� nápojem. Ještì Platon øíkal, že víno je mléko 
kvalita sluchu je dána dìdièností nebo je ještì ke všemu bezbøehá. Nejednou se starcù. Víno je v pøimìøeném množství 2-4 
shodou okolností a že naše uši vnímají jen vám pøi setkání s nìkým vybaví pocit z dávné dcl skuteènì lékem a pomùže i vám nastolit 
zvuky pøicházející z vnìjšího svìta. Práce minulosti - a� již pøíjemný nebo nelibý. pohodu v duši pøed i po vstøebání nových 
profesora Alfreda Tomatise ustavila zcela Vzpomínky vystoupí a vše se na chvíli informací.
nové poznatky s dùsledky jak pro lékaøe, tak promìní v bìžící film. Èichová pamì� vás 
pro vzdìlávání, výchovu, léèení a dokáže postavit do stejné øeky, kde jste stáli, MUDr. Milan Mašek
rehabilitaci. Mimo jiné Tomatise objevil, že když vám bylo tøeba pìt let. Pøíjemné jednatel a øeditel Kliniky CLT v Teplicích
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Jedno z nejvìtších neštìstí civilizace: hlupák - vzdìlanec.
KAREL ÈAPEK

Život bez „byznysu”

Nìkdy je tìžké být vzdìlancem a zároveò chtìla být znalcem èokolád. Bohužel jsem 
znalcem, ale nìkdy nám nic jiného nezbývá, zjistila, že mám na nì jenom chu�. 
chceme-li být úspìšní ve svém oboru. No a jak se stát vzdìlanalcem? Nìkdy si 

Stát se vzdìlancem, je možná snadnìjší to staèí jen napsat na vizitku. Papír snese 
než stát se znalcem. Èasto nám staèí jen se všechno a navíc, když je tak malý. Vždy� 
vzdìlávat, nejdøíve na základní škole a takových titulù už svìt vidìl. Nechcete-li to 
pozdìji na støední škole. Už vás slyším, jak však šidit, tak se musíte vzdìlávat a uèit celý 
mi øíkáte, že vzdìlanec musí mít alespoò život. Získávat nejen teoretické ale i ty 
vysokoškolské vzdìlání. Vidíte starého praktické znalosti. Nebát se vìci osahat, 
profesora v sáèku, vyšlém z módy, do obèas narazit a obèas se i ztrapnit. Budete-li 
kterého si neustále utírá ruce umazané od mít štìstí, stane se z vás vzdìlanalec a 
køídy. A s brejlièkami ušmudlanými od navíc tøeba objevíte i nìco úžasného, pro 
n e u s t á l é h o  l e š t ì n í  k a p e s n í k e m  svìt èi jen pro sebe. Všichni vás budou 
vytahovaným z té køídové kapsy. Je to holt poklepávat po ramenu a budou vás zvát 
vzdìlanec! nìco hodnotit a nìkomu pøednášet. Bohužel 

A jak se stát znalcem? K tomu zase dost pravdìpodobnì budete starý, šedivý, 
èasto ty školy ani nepotøebujete. Mnoho lidí plešatý, shrbený, omšelý ale KONEÈNÌ 
touží být znalcem vín. Urèitì i na toto jsou budete VZDÌLANALEC. Znalé Vánoce a 
školy a kursy, ale urèitì vím, že bez talentu a vzdìlaný nový rok!
chutì døít to nejde. Mimochodem já bych Jolana Siblíková

Zdravé smysly, naše vstupní brána znalostí 

Laso do èeštiny



Prostor vìdomí je pranepatrný. Vejde se tam vždy jen jeden problém.
ANTOINE DE SAINT-EXUPÉRY

15

nepoužitelná, pøestože má v ruce obecnì. Mluvíme o internacionalizaci a Jsme èasto svìdky debat, anebo 
absolventské vysvìdèení. Všechno globalizaci ekonomiky, pak bychom mìli dokonce aktivními aktéry v diskusích, 
jsem samozøejmì hodnì zjednodušil, dát pøednost  univerzálnímu vzdìlávání které se týkají vzdìlávání, akutní potøeby 
což mùže vyvolat nesouhlas, protože a  v ý c h o v ì .  S t ø e d o š k o l s k é  a  odborníkù na trhu, nevyhovujících 
firmy mají i dobré zkušenosti, Nakonec si vysokoškolské studium by mìlo absolventù škol rùzného druhu pro firmy 
zamìstnance vybírají a mohou tím preferovat univerzalitu a specializaci apod. Zeptali jsme se øeditele Regionální 
alespoò èásteènì eliminovat zklamání. p ø e n é s t  d o  z v l á š t n í c h  k u r z ù ,  rozvojové agentury Ústeckého kraje, a.s.  
Velký problém vidím v nedostateèné doktorandského studia a do systému èlena naší komory Ing. Manfreda 
nabídce  techn icky  vzdì laných  celoživotního vzdìlávání. Hodnì se Hellmicha, MBA  jaký je jeho názor?
absolventù. mluví o podpoøe vnímavosti a tvoøivosti, Hellmich: Jsme poskytovatelé dosti 

pracovní disciplínì, spolehlivosti a o speciálních služeb a v týmu máme jak To je urèitì zásadní téma v našem 
úctì k názorùm a argumentùm druhých. dlouholeté zkušené spolupracovníky, tak prùmyslovém kraji!

Hellmich: Nabídka absolventù z Odborníci na budoucnost vyzývají k absolventy støedních a vysokých škol. 
humanitních a ekonomických oborù motivaci k technickým pøedmìtùm a k Tìch mladých už je více. Byli jsme 
naprosto pøevyšuje øemeslníky a modulovému zpùsobu výuky, to je k neustále konfrontováni s otázkou, zda je 
techniky. Technické školství v posledním propojování souvisejících disciplín, což pro nás lepší univerzálnost nebo 
desetiletí ztrácí na prestiži. Dùvodù je podpoøí chápání souvislostí. Za kritické specializace absolventù? Dnes už víme, 
více. Zmìna životního stylu, a považuji hospodaøení s èasem ve že naše poptávka je po univerzálnì 
opovrhování obory, kde mimo hlavy jsou školách, jazykové znalosti a efektivní pøipravených absolventech, protože 
z a p o t ø e b í  r u c e .  O b a v a  p ø e d  využívání znalostí a zkušeností, které v pracujeme pro veøejnou správu, pro 
matematikou, fyzikou a technickými zemi i regionu stále jsou. Myslím si, že je menší firmy, ale také pro neziskové 
disciplínami. Propaganda, která potøeba inženýrského pøístupu k øešení organizace, tedy pro pestrou smìsici 
spatøuje v technickém vývoji zdroj problémù, a� veøejných nebo firemních, organizací rùzného zamìøení a z 
souèasných problémù, které se budou v který dává odpovìï na proveditelnost rozdílného prostøedí. Školní pøípravu 
budoucnosti prohlubovat a velmi zámìrù, jejich praktickou využitelnost a považujeme za proces orientace a v 
nesnadno øešit.  S nedostatkem hodnocení z technických, ekologických, našem týmu se pak postupnì 
pracovníkù technického zamìøení právních i jiných hledisek. special izují.  Dobøe se uplatòují 
zápasí pøíchozí investoøi, ale také firmy, absolventi technických a ekonomických Kdo bude takové abso lventy  
které tento druh personálu díky novým škol. produkovat?
pøíchozím ztrácejí. Novou zkušeností Hellmich: Urèitì jen nìkteré školy, ty Jste servisní organizací, ale jak to 
urèitì bude nábor pracovníkù do firem odvážné a motivované s pøíslušným vypadá ve výrobní sféøe?
Hitachi a IPS Alpha, které se usidlují v personálem a organizací, které dají Hellmich: Za více než 12 let naší 
prùmyslové zónì Triangle na území p øednos t  p rác i  se  schopným i  èinnosti jsme spolupracovali s mnoha 
bývalého vojenského letištì. studentùm. Jak jsem už øíkal, nejsme firmami. Vìtšina z nich doplòuje své 

všichni stejní a ti schopní by mìli mít stavy absolventy z uèiliš�, støedních i Jak by mìli vypadat absolventi škol, 
šanci své schopnosti rozšiøovat a vysokých škol. Jejich pøedstava o rychlé které hospodáøství potøebuje?

Hellmich: To je samozøejmì velmi zdokonalovat. Bude to pøínosem pro použitelnosti a pøínosech absolventù pro 
odborná otázka, na kterou mohu celou spoleènost.  firmu byla vìtšinou zklamáním. Útìchou 
odpovìdìt jen laickým názorem a jen byla finanèní podpora jejich osobních Dìkujeme za rozhovor.

nákladù z úøadù práce. Firmy sami 
zjiš�ovaly, že nebyly pøipraveny 
pøedevším na absolventy "øemeslníky s 
maturitou" a na bakaláøe. Obì tyto 
skupiny zatím mnohým personalistùm i 
praktikùm z výroby do standardních 
schémat nezapadají. 

Záleží pøeci na absolventovi a na jeho 
osobním pøístupu, jak se uplatní a jak 
pøispìje k chodu firmy.  

Hellmich: To je podstatný fakt. Nejsou 
všichni stejní, i když absolvují stejnou 
školu. Podle dlouhodobých prùzkumù je 
jen nepatrná èást absolventù schopná se 
podílet na odborném rozvoji (výzkumu a 
vývoji), jen trochu vìtší èást se hodí na 
koncepèní øízení, další poøád malá 
skupina na operativní øízení. Už vìtší 
poèet je schopen obsluhovat a 
vykonávat práci na pokyn samostatnì. 
Nejvíce je však tìch, kteøí potøebují stálý 
dohled a roste skupina, která je 

Nejsme všichni stejní!

Rozhovor s Ing. Manfrédem Hellmichem, MBA

Skupinku absolventù spojuje udìlení Dobrého listu komory




